
Grønt Rå d     Referåt frå møde d. 20. mårts, 2023 
 

På mødet deltog: Michael Kristensen, Ole Bøgh Vinter, Merete Hammelken, Knud Tybirk, Holger 

Sørensen, Henrik Øster, Mogens Wedel-Heinen, Inge-Dorthe Larsen, Bjarne 

Kleis, Bjarne Manstrup. 

Fraværende: Jan Kølbæk, Naja Kjærsgård Laursen, Palle Kristensen. 

 

 

Referat 

 

 

1. Bemærkninger til referat og udsendt dagsorden. 

Ingen bemærkninger 

 

2. Meddelelser fra formanden v. Michael Kristensen. 

Orientering fra Teknisk Udvalg om aktuelle og kommende sager: 

Møde 29. marts 

− Proces for revision af Lokalplan, Nordby. 

− Orientering om byggesagsområdet. KL følger dette område, og det ser fornuftigt ud i Samsø 

Kommune. 

− Vejklassificering vedr. private fællesveje. 

Møde 10. maj 

− Der afholdes de årlige dialogmøder med afdelingerne i Teknisk Forvaltning samt med Samsø 

Spildevand med fokus på spildevandsplan. 

− Turprogram hvor der indgår besigtigelser som optakt til møder i TU. 

− Drøftelser vedr. Planstrategi. 

− Forslag om aflysning af Lokalplan 75, der vedrører regler for byggeri. 

− Forslag Lokalplan 100 vedr. erhvervsområde Tranebjerg. 

− Tømningsordning for fedtudskillere. 

− Forslag om vandforsyningsplan. 

− Regulering af brændeovne. 

Møde 1. juni: 

− Forslag til spildevandsplan. 

− Forslag til Lokalplan 94, Ilse Made. 

− Forslag til vandløbsregulativ for Sørenden. 

− Drøftelser af to solcelleprojekter i Pillemark og Onsbjerg. 

 

− På spørgsmål fra Grønt Råd vedr. energianlæg i det åbne land redegjorde formanden for den 

videre proces om energianlæg – og følger op på spørgsmål fra Grønt Råd vedr. en konkret 

byggesag 

 

 

3. Indkomne punkter til dagsordenen 

Ingen punkter modtaget. 

 



4. Status for naturprojekter i Samsø Kommune v. Bjarne Manstrup 

Vedligeholdelse af vejrabatter: 

− Vejafdelingen har skrabet rabatjord på nogle vejstrækninger. Hvor man tidligere såede græs 

efterfølgende, lader man i dag en mere naturlig og alsidig vegetation indvandre. Der er generelt 

ikke problemer med erosion. 

− Naturafdelingen er stort set på plads med sommerprogrammet. Vi afvikler 63 offentlige 

arrangementer i skolernes sommerferie – og flere arrangementer i forår og forsommer – bl.a. 

deltagelse i Råvarefestivalen. 

Projekt BARREEF: 

− Der skal søges dispensation i Kystinspektoratet. I praksis står DTU for dette. Man har 

tilsyneladende ikke været helt obs på havområder reserveret til en fast forbindelse. 

− Der afholdes offentligt informationsmøde på Energiakademiet lørdag d. 25/3. 

Tværkommunalt samarbejde om havmiljø: 

− Kommunerne har ansat en havmiljøkoordinator, Torben Tran Ankjærø. Der er afholdt 

informationsmøde for borgmestrene og udsendt invitation til opstartsmøde for 

Havsamarbejdet til NGO'er og foreninger. 

 

Diverse bilag om det tværkommunale havsamarbejde vedhæftes dette referat. 

Grønt Råd foreslog, at Torben Tran Ankjærø inviteres til møde med Grønt Råd på Samsø. Det kunne 

evt. være i forbindelse med ekskursionen d. 14.  juni. Bjarne følger op på dette. 

 

5. Bordet rundt – nyt fra foreningerne 

Friluftsrådet / Ole Bøgh Vinter: Der er afholdt generalforsamling 

Samsø Ro- og Kajakklub / Holger Sørensen: Der er afholdt generalforsamling 

Samsø Landboforening / Henrik Øster: Foreningens medlemmer er klar til sæsonen. 

Danmarks Naturfredningsforening / Merete Hammelken: Den kommende affaldsindsamling har 

igen flot opbakning på Samsø. Naturplejegruppen har ryddet en stejl skråning i Langdalen for 

opvækst af slåen. 

Samsø Energi- og Miljøkontor / Inge Dorte Larsen: Der er afholdt generalforsamling. Der opstilles 

mange nye ladestandere, så det samlede antal på Samsø kommer op på 66. 

Samsø Jagtforening / Bjarne Kleis: Der er afholdt generalforsamling og møde med drøftelse af 

forslag om en lokal fredning af råvildt. Forslaget blev ikke vedtaget. Der registreres mange harer på 

øen. 

Dansk Ornitologisk Forening / Mogens Wedel-Heinen: Ved en tidligere fugletælling blev der 

registreret 30 arter i fjorden. Seneste vintertælling viser igen ca. 30 arter heraf halvdelen 

svømmefugle – mange gråænder (4-500), 3 arter af hejrer - dvs. alle danske hejrearter er p.t. på 

Samsø; 5 arter af vadefugle – flest strandskader og storspover. Der ses ofte havørn i fjorden. 

Havørnepar yngler i Brattingsborg skov dog ingen unger i 2022. Skarvkolonien er fortsat Danmarks 

største med 2687 reder i 2022. 

Økologisk Samsø / Knud Tybirk: Foreningen har harmoniseret deres navne, som fremover hedder 

hhv. Foreningen Økologisk Samsø, Økologisk Samsø Jordbrugsfonden, Økologisk Samsø A/S. 

Foreningen har ændret på regler for enkelt salg af aktier, så det er blevet billigere af erhverve 

aktier. Der er gennemført et meget velbesøgt arrangement: Hvem skal eje jorden? 

Naturafdelingen / Bjarne Manstrup: Årets første lam er født på Hjortholm. Der er også denne 

vinter foretaget en afbrænding af gammel lyng og revling på Nordby Hede. Naturskolen og Blå-Flag 

center har program for sommerferien med samlet 63 offentlige aktiviteter. 

 

 



6. Drøftelse vedr. den årlige ekskursion, der afholdes d. 14. juni. 

Der var forslag om en temadag om biodiversitet alternativt om havmiljø. Der arbejdes videre med 

forslag om at invitere havmiljøkoordinator, Torben Tran Ankjærø til at deltage. En sejltur på fjorden 

kan eventuelt indgå i programmet. 

 

7. Eventuelt 

Der var spørgsmål til DN vedr. anvendelse af arven på ca. 3,6 mio. kr. 

Lokalkomiteen har endnu ikke besluttet, hvordan man vil anvende de mange penge, men kunne 

måske have en interesse i at invitere Grønt Råd og andre til at komme med forslag. 

 

Næste samling i Grønt Råd bliver ekskursionen d. 14. juni. 

Program udsendes senere med reserver gerne tidsrummet fra kl. 13.00 – 17.00. 
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